


Milé kolegyně a kolegové, 
koncem roku se většina z nás ohlíží za tím, co se událo, podařilo a na co třeba 
nechceme, nebo naopak chceme zapomenout, ale taky už vyhlíží rok nový.  
V něm leccos očekáváme, plánujeme a chystáme. Býváme při tom stále častěji 
v zajetí vizí, zodpovědnosti, cílů a starostí, ale i přemíry informací. Přítomnost 
pak zůstává stranou jako popelka a její uvědomění vždycky osvěží. Stejně jako  
nadhled, jasná mysl, návrat k mladšímu já a k přírodě, ve kterou, myslím, všichni 
věříme jako v něco zákonitého a jistého. Jako v nejvyššího konstruktéra s tváří 
konkrétního místa a ročního období. Přeji Vám, abyste ho stále viděli a znovu  
nacházeli. Abychom měli vždycky naději i odvahu jít známou lesní cestou, ale i tou 
neprošlapanou.

Děkuji za Vaši celoroční práci. Nejen pro Lesy České republiky, ale pro všechny v této zemi, i když mnozí ani netuší, 
jak je lopotná, a co obnáší. 
Lesu Zdar!                                                                                                                                Dalibor Šafařík | generální ředitel 
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JAK SE VYRÁBÍ VISKÓZOVÁ BUNIČINA?

NOVÉ TURISTICKÉ ALTÁNY V LESÍCH

NA RUMBURSKU

NA TŘEBOŇSKU VYBUDOVALY LESY ČR VODNÍ NÁDRŽ LESNÍK

Lesy České republiky jsou nejvýznamnějším producentem dřevní hmoty jako trvale obnovitelné suro- 
viny na území České republiky. Mezi velké zpracovatele dřeva v tuzemsku patří společnost Lenzing 
Biocel Paskov, moderní biorafinérie na výrobu viskózové buničiny. Pro výrobu buničiny je používáno 
smrkové dřevo, které se nedá využít pro pilařské zpracování na řezivo.

Viskózová buničina je připravena jako vstupní materiál pro výrobu textilu, jehož vlastností je jemnost, 
splývavost či netvoření žmolků. Viskóza také slouží pro výrobu takzvaného umělého hedvábí.

Žádný zaměstnanec Lesů ČR si letos v létě nemohl nevšimnout pravidelných e-mailů o aplikaci 
Microsoft Teams. Některá pracoviště byla vytapetována plakáty, někteří lidé se účastnili školení  
či krátkých rozhovorů s praktickou ukázkou, jak může aplikace pomoci jim samotným. Proč tolik  
úsilí kolem jednoho nástroje, který není povinný ani není náhradou za nějaký jiný zrušený nástroj? 
Zaměstnanci po něm přece zoufale nevolali. “Kdybych se zeptal lidí, co chtějí, řekli by rychlejší 
koně,” zní slavný citát průkopníka automobilového průmyslu Henryho Forda z období zhruba před 
115 lety. Je zmiňován v případech, kdy je nám předkládána novinka, které se bojíme, jelikož nepři-
pomíná nic známého a nevidíme, že by pro nás mohla přinášet nějaké výhody. A právě odstranění 
strachu z neznámého bylo posláním každého vyvěšeného plakátu či zaslaného e-mailu. Dozvěděli 
jsme se, že Chat není totéž, co e-mail – díky Chatu je komunikace svižnější a neobsahuje žádný 
balast v podobě záhlaví a automatických podpisů. Že nasdílet kolegům tabulku v Kanálu není  
totéž, co poslat tabulku k vyplnění kolegům e-mailem – seskupit data z tabulek, které vám přijdou  
v odpovědích, je nesrovnatelně zdlouhavější než rozkliknout v Kanálu tabulku, kterou kolegové  
vyplnili společně a přesto nezávisle na sobě. Teamsy ale nejsou jen o Chatu a sdílení tabulek.  
Nabízejí nekonečně mnoho možností, jak si svou práci zjednodušit, ať už zrovna sedíte u počítače 
nebo jste si otevřeli Teamsy v mobilním telefonu. Jenom je potřeba mít mysl otevřenou a dát tomu 
šanci. A nebo oslovit kolegy z OICT. Umíme si představit, jak moc se naši předci báli
sesednout z koně a nastoupit do automobilu Ford. Ale zvládli to a dnes neznáme
nikoho, kdo by se v životě ani jednou nesvezl autem. My samozřejmě nemáme
ambice způsobit pomocí Teamsů takhle masivní revoluci, ale věříme, že tímto
malým krůčkem přispějeme k velkému skoku, který si české lesy zaslouží
a na kterém společně pracujeme. 
                                                               Eva Jeníková | analytik vývoje aplikací.

Zadržet vodu v lesním komplexu na Třeboň-
sku jihozápadně od obce Branná se daří díky 
nové nádrži zvané Lesník. Lesy ČR ji vybudovaly  
během deseti měsíců v rámci programu Vracíme 
vodu lesu. Práce začaly loni v září. Vodní dílo 
pojme na 9300 metrech čtverečních až 6300 
metrů krychlových vody. Maximální hloubka 
dosahuje 1,2 metrů. Hráz měří 165 metrů,  
korunový bezpečnostní přeliv třicet metrů. Dno 
je pod okolním terénem, takže bylo třeba vytěžit 
6750 metrů krychlových zeminy.

Nádrž napájejí dva drobné toky a prochází jí 
několik vodotečí, které slouží jako odpady nebo 
náhony dalších rybníků. Projekt finančně pod-
pořilo Ministerstvo zemědělství ČR.

Načtěte QR kód a podívejte se na video.

Schovat se před deštěm nebo jen příjemně posvačit u Kní-
žecí studánky na Hornické naučné stezce v údolí Milířky  
či na vrchu zvaném Špičák nad Varnsdorfem mohou 
turisté, pro něž rumburská lesní správa v srpnu postavila dva altány, celkem za 280 tisíc korun. „Vyšli 
jsme vstříc občanům a zástupcům obcí, protože v těchto místech tráví lidé volný čas i rekreaci. Věříme,  
že to návštěvníci, ale i místní z Jiřetína pod Jedlovou, Dolního Podluží a Varnsdorfu ocení,“ řekl lesní 
správce Jan Drozd.

VYBRALI BYSTE SI NA CESTU Z BOUBÍNA DO ŽIDLOCHOVIC 

AUTO NEBO KONĚ?



OBLASTNÍ ŘEDITELSTVÍ ZÁPADNÍ ČECHY SE ZAPOJILO DO PROGRAMU
VRACÍME SOVY LESU
Oblastní ředitelství západní Čechy se zapojilo 
do programu Vracíme sovy lesu. Cílem této  
aktivity státního podniku Lesy České republiky 
je přirozená, tedy biologická ochrana nově  
založených lesních kultur před drobnými hlo-
davci. Tito živočichové z  čeledi hrabošovitých  
a myšovitých působí každoročně lesníkům  
nemalé škody tím, že okusují kořeny a kmínky 
semenáčků a sazenic. Jejich přemnožené po-
pulace dokáží rovněž zkonzumovat obrovské 
množství semen stromů.

Jsou dvě cesty, jak populaci hlodavců omezit. První možností je použití chemických prostředků, tj. roden-
ticidů, což jsou jedy, které mají na přírodní prostředí další negativní vlivy. Druhou cestou je biologická 
ochrana, která je založena na potravním řetězci predátorů hlodavců. Kromě některých savců jsou velmi 
významnou skupinou predátorů draví ptáci a sovy.

Z iniciativy našich zaměstnanců Ing. Luboše Redlicha a Ing. Martina Velka, jenž je zároveň členem  
Základní organizace Českého svazu ochránců přírody, záchranné stanice živočichů ve Spáleném Poříčí, 
vzešel podnět vytipovat  ve spolupráci s vedoucím stanice vhodnou lokalitu k umístění ptačích budek pro 
sovy, puštíky, sýce, kulíška a další dravce. Díky podpoře lesního správce Ing. Libora Hanzlíka a revírníka 
byla jako nejvhodnější vybrána lokalita Chejlava patřící pod Lesní správu Klatovy.

Oblastního ředitele Ing. Miroslava Roznera tento počin zaujal, a tak byla se ZO ČSOP Spálené Poříčí 
uzavřena smlouva na realizaci projektu, v rámci kterého bylo na jaře letošního roku vyvěšeno celkem 
20 hnízdních budek určených pro sovy. Současně bylo dohodnuto, že ornitologové zajistí pravidelný  
monitoring po dobu následujících třech let, tzn. v období 2023 až 2025, každoroční kroužkování mláďat 
a čistění budek po vyhnízdění. Získané výsledky budou zaznamenávány, postupně zpracovávány  
a po skončení projektu vyhodnoceny.

Odborným garantem projektu byl za ČSOP jmenován Petr
Jandík, vedoucí záchranné stanice živočichů ve Spáleném

Poříčí, která se zabývá záchranou divokých zvířat a jejich
návratem do volné přírody již od roku 1990. Odbornou činnost

zastřešuje zkušený ornitolog s platnou licencí mající zkušenosti
s odchovem sov, a to zejména sýčka obecného. O prvních výstupech

z monitoringu budeme informovat a výsledky veřejně prezentovat.

Ing. Jaroslav Havlíček, DiS. | inspektor ochrany přírody OŘ ZČ
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...a další fotky z realizace projektu

OCHRANA PŘÍRODY OCHRANA PŘÍRODY

Vyvěšování budky,
revír Chejlava

Sýcovník (budka pro sýce rousného) na buku

Označení místa
s umístěnou budkou

Typ ptačí budky

2023 2024 2025

leden – únor Vyvěšování
budek únor – květen

Monitoring
obsazenosti

budek
únor – květen

Monitoring
obsazenosti

budek

únor – květen
Monitoring

obsazenosti
budek

duben – květen Kroužkování
mláďat duben – květen Kroužkování

mláďat

duben – květen Kroužkování
mláďat září – listopad Čištění budek září – listopad Čištění budek

září – listopad Čištění budek prosinec Dílčí
vyhodnocení listopad– prosinec Vyhodnocení

projektu

prosinec Dílčí
vyhodnocení



A začal u Lesů ČR?
Ano, hned po škole v roce 1991 jsem nastoupil na Lesní závod Konopiště. Prvních pět let jsem byl technikem 
na polesí Komorní Hrádek a pak už zástupcem ředitele a ekonomickým náměstkem.

Co tahle pozice všechno pojímá?
Ptám se proto, že kdykoli potřebuju ve středních Čechách něco zařídit, volám Tobě…
Tak nám to vyhovuje a nemám problém dělat kdekoli právě to, co je potřeba. Kromě ekonomiky zařizuji 
veškeré akce pro veřejnost, starám se o střelnici, o některé akce v bažantnici a různé věci v konopišťském 
parku, třeba i projektování dětského hřiště.

Nikdy neřekneš, že to nejde. Jak to?
Fakt si myslím, že se dá všechno zařídit. Něco je složitější a něco snadné, ale většinou se snažíme vyjít 
vstříc. Říkám to schválně v množném čísle, protože mám kolegy, kteří chtějí pomoct a věnují se práci třeba  
i o víkendu. Věřím jim a už vím, co který z nich umí, může a zvládne, na koho je spoleh a koho musím trošku 
kontrolovat. Jde mi o všeobecnou spokojenost.

6 | Lesu zdar

PROFIL

Která z větších akcí byla v organizaci nejnáročnější?
Tak nevím, na co si zrovna vzpomenout. Bylo jich hodně, ale nejnároč-
nější bylo určitě týdenní mistrovství světa v loveckém parkuru v roce 
2007. Přijelo tisíc střelců, plno rozhodčích, včetně zahraničních a taky 
sponzorů. Potom jsem musel odjet na dovolenou a pořádně si odpoč-
nout. Mistrovství Evropy v roce 2013 se s tím nedalo srovnat. Už jsme 
měli osvědčený mustr.

Co třeba covidové brigády? To byla úplná novinka a do lesů kousek od Prahy se doslova valily 
davy zájemců. Jak jste to zvládli?  
To bylo hodně náročné, pracoval jsem prakticky 24 hodin. Paní Sakslová z personálního nám posílala stovky

a stovky různých zájemců o brigády, protože pro lidi kolem Prahy byla v té době práce v lese často jediným 
možným výdělkem. Bylo potřeba vymyslet a zaběhnout systém, zařizovat smlouvy, povolení, rozdělovat lidi 
na jednotlivá polesí i lesnické úseky, být ve spojení s kolegy z provozu, kteří pro brigádníky připravovali práci. 
Zařizovali jsme taky pro některé z nich dopravu a převáželi je ze zastávek na trati Praha-Benešov autobusy 
do lesa. Bylo to těžké období, ale práce se udělala. A někteří nám vypomáhají dodnes.

A pak přišla úleva?
No, bylo trochu víc klidu. 

Na prvním ročníku Dne za obnovu lesa jste na Vráži přišli s rezervačním systémem zalesňování, 
díky němuž se podařilo dostat do lesa a bez čekání tisíce lidí. 
Tak jako za covidu k nám dorazilo nejvíc lidí ze všech lokalit. S tím jsme museli počítat, protože do Prahy 
není daleko a v té době kulminovala kůrovcová kalamita. I když tedy zrovna ne u nás, ale všichni chtěli 
pomoci lesům a krajině. Připravili jsme proto skupinový rezervační systém a mnoho zalesňovacích 
ploch, na které jsme zájemce dováželi. Každý předem věděl, kdy a kam pojede a mohl se rozhodnout 
podle svých fyzických možností i času. Organizovali jsme i velký doprovodný program. Nikdo na nic  
nečekal. Ten první ročník byl super, dorazilo přes pět tisíc návštěvníků, ale i letos mě překvapilo, že přišlo 
docela dost lidí.

Vrátili jste se zase na Vráž, kde se první Den konal. Jak vypadají tehdy zalesněné paseky? 
Většina lidí přichází na Den za obnovu lesa proto, že chce sázet stromky, a na Vráži takové plochy 
máme, takže jsme se tam letos vrátili. Všichni se mohli podívat na paseky zalesněné v roce 2019.  
Rostou tam už nádherné a většinou zajištěné kultury s různými druhy dřevin, jako je buk, dub, lípa, jedle 
a další a další, takže krásné a pestré lesy. 
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Napadá mě, že si musel být předsedou třídy.
Nějakým předsedou třídy jsem byl, na gymnáziu organizátorem sportovních
a společenských akcí a na vysoké vedoucím skupiny. Mám to asi napsané
na čele.

Děkuju za hodinové povídání na lavičce pod kaštanem, za obyčejnost, klidnou sílu
a obecnou jistotu, že „to jde“.
                                                                                                                 Eva Jouklová  

Při své práci se setkáš s výjimečnými lidmi.
Utkvěl Ti někdo výrazně v paměti?  
Poznal jsem lidi z celého světa, snad ze všech oborů. Mohl jsem využít svou 
angličtinu a hodně se dozvědět z oblastí, které nemají s lesnictvím moc spo-
lečného. Určitě ale nezapomenu na monackou princeznu Caroline, kterou jsme 
doprovázeli při lovech v bažantnici. Byla velice příjemná, mluvila o všem bezpro-
středně a otevřeně. Výborně střílela a podle toho, kolik vystřílela patron a jak 
jistě zvedala své brokovnice, musela mít skvělou fyzičku.

Tohle ocení jen myslivec.  
To přiznávám. Při lovu si fakt odpočnu, ale taky při loveckém parkuru. Máme tu 
střelecký klub, takže každoročně organizuju nějaký výlet na střeleckou soutěž  
v zahraničí – letos jsme byli na mistrovství světa v Maďarsku, kde jsem zajišťoval 
i společnou večeři s kolegy.

PROFIL

Organizátor snad všeho, co se děje na Lesním 
závodě Konopiště - pohárů ve střelbě, nejnavště-
vovanějších Dnů za obnovu lesa nebo covidových 
brigád. S typickou cigaretou v ruce, s úsměvem, 
klidem a laskavostí vždycky říká, že to nějak  
vymyslí. A že to jeho „nějak“ bývá dokonalé, ví 
každý, kdo s ním pracuje. Na co sáhne, to se mu 
daří. Prostě Sahula. A Vlastimil k tomu.

Někdo si život plánuje, jiného vede spíš intuice.
Jak je to s Tebou?
Od deseti let jsem věděl, že chci být lesníkem. Oba dědové dělali 
myslivost, otec i další v rodině byli u Lesů. Takže jsem vystudoval 
gymnázium a pak brněnskou lesnickou fakultu.

JÁ TO VŽDYCKY NĚJAK VYMYSLÍM 

„
„

“
“

Fakt si myslím, že se dá všechno zařídit.

Poznal jsem lidi z celého světa, snad ze všech oborů.
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OCHUTNEJTE

O KVALITNÍ ZVĚŘINU OD LESŮ JE ZÁJEM,
PODNIK NAVÝŠIL POČET PRODEJNÍCH MÍST
Síť prodejních míst zvěřiny v srpnu rozšířily Lesy České  
republiky. Z lesa na stůl se tak dostává kvalitní čerstvá zvěřina 
už třetím rokem, nyní v 54 výdejnách podniku v celé republice.

Od srpna 2020 dodaly Lesy ČR maloodběratelům v rámci  
programu „Z lesa na stůl“ 110 tun zvěřiny. Letos podnik vyřídil 
už 400 objednávek, nejvíce jich ale uspokojí na podzim,  
kdy vrcholí lovecká sezóna. „Zájem je stále velký, takže jsme 
na dalších jedenácti místech pořídili chladící boxy k uchování 
ulovené zvěře, nově například v Jindřichově Hradci, Telči,  
Toužimi nebo Stříbře a jinde,“ řekl Libor Strakoš, výrobně 
-technický ředitel Lesů ČR.

Všechny výdejny včetně těch, které provozují Vojenské lesy  
a statky ČR, jsou zveřejněné na www.zlesanastul.cz.

V nabídce je kromě divočáků lovených celoročně, o které je největší zájem,  také srnčí, dančí, jelení 
a mufloní zvěř, na každém místě podle toho, jaká se v okolních lesích vyskytuje. I to je dokladem,  
že se vždy prodává místní čerstvé maso.

„Podle veterinárních předpisů můžeme maloodběratelům prodávat pouze celé kusy zvěřiny v kůži. 
Někdo si ale se zpracováním masa neporadí. Ve středních Čechách a na jižní Moravě si tedy zájemci 
mohou na našich lesních závodech Konopiště a Židlochovice koupit už staženou zvěřinu nebo její 
část,“ pokračoval Strakoš s tím, že kontakty s ceníkem a poptávkovým formulářem, který je dobré 
předem vyplnit a odeslat, jsou zveřejněné na zmíněném webu.

Zvěřina patří k dieteticky nejhodnotnějším potravinám s vysokým obsahem bílkovin, minerálních 
látek a vitamínů B. Je tedy zdravá a nutričně hodnotná. Někdy bývá označovaná „masem králů“, 

což dnes už neznamená výjimečnou dostupnost, ale chuť a kvalitu.

Eva Jouklová

Poslechněte si na toto téma také 
podcast Uchem v mechu:

„Lidé přicházeli už hodinu před začátkem a všude se přirozeně zapojovali do práce a zajímali o všechno, 
co děláme, a to je s dobrým pocitem z povedeného dne asi to nejdůležitější,“ dodal generální ředitel 
Lesů ČR Dalibor Šafařík.

Akce se poprvé konala v roce 2019, následující ročník podnik kvůli covidu zrušil. Loňských 6,5 tisíc 
návštěvníků vysadilo na 13 místech v zemi 34 tisíc sazenic.

Eva Jouklová

LIDÉ BĚHEM DNE ZA OBNOVU LESA 
VYSADILI 29 TISÍC STROMKŮ
Rodinný, přátelský, pracovní a příjemně podzimní byl čtvrtý ročník Dne za obnovu 
lesa, který se v sobotu 23. září konal na osmi místech v zemi. Na akci Lesů České 
republiky dorazilo v Čechách i na Moravě 5 200 lidí, kteří vysadili 29 tisíc stromků, 
především buků, dubů, lip, jedlí a smrků. Počasí bylo zářijově krásné, takže žádný  
z účastníků určitě nelitoval času ani umazaných rukou od hlíny.

Pracovní i poznávací byl program, který se na každé z osmi lokalit mírně lišil.  
Na pasece ve středočeské Vráži s rodinou vysadil desítky stromků ministr země- 
dělství Marek Výborný:

„Děkuji organizátorům a všem, kteří se zapojili do obnovy lesů. Dnes to ale zdaleka 
nebylo jen o sázení. Dostali jsme skvělou příležitost poznat práci lesníků a lidí,  
kteří v lesích pracují a starají se o ně. Zejména těm chci poděkovat,“ řekl.

Kromě zalesňování, tedy pracovní části dne, byli na většině míst profesionální  
dřevorubci, lidé si prohlédli lesnickou techniku a vyzkoušeli si i přibližování dříví  
s tažným koněm. Děti poznávaly stopy zvěře, s rodiči zkusily střelbu ze vzduchovky 
nebo laserové pistole. Klub českých turistů potěšil svými hrami i tipy na výlety, 
záchranáři úžasným programem, který pobavil, poučil a zaujal naprosto každého 
včetně lesníků. Na středočeské Vráži vzbudil nejednou potlesk. Někteří účastníci 
si zkusili změřit kmeny nebo hodit sekerou, mnozí ochutnali zvěřinu. Slyšet bylo 
lesnické troubení a vidět po celý den spokojené lidi, kteří udělali něco pro krajinu  
i pro sebe a své rodiny, protože byli spolu.
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Načtěte QR kód a shlédněte video
ze Dne za obnovu lesa na severní Moravě

LESY A VEŘEJNOST



První ročník soutěže ŘES LES pro studenty třetích a čtvrtých ročníků všech šesti 
středních lesnických škol vyhlásily 4. října Lesy České republiky. Inovativní student- 
ské projekty využitelné v praxi podnik finančně ocení.

Školní týmy mají zpracovat a do konce ledna 2024 odevzdat řeši-
telský projekt odborně zaměřený na výrobu sortimentů dříví na od-
vozním místě. „Každý návrh by měl vycházet z reality, takže je třeba 
myslet na aktuální možnosti provozu, ale zároveň se nebát novinek 
a inovací. Na ty se těšíme a také je oceníme,“ uvedl generální ředitel 
Lesů ČR Dalibor Šafařík a dodal: „Chceme tak přiblížit školskou  
teorii praxi a probudit zájem studentů a jejich invenci, svobodně  
a s nadhledem.“

Školu může zastupovat více týmů s maximálně čtyřmi členy v každém z nich a poradcem, tedy někým 
z pedagogů. Do konce ledna týmy předloží své projekty. V únoru je odborná komise Lesů ČR vyhodnotí, 
vybere tři nejlepší práce a vyzve týmy k jejich osobní prezentaci. Nejlepší tým získá od Lesů ČR finanční 
odměnu, první z nich 16 tisíc, druhý dvanáct tisíc a třetí osm tisíc korun s tím, že podnik finančně 
ocení i školy a všechny zúčastněné.

Každý projekt by měl být obecně využitelný v jakémkoli provozu, ale Lesy ČR vyčlenily pro konkrétní 
školy nejbližší lesní správu.

„Oceňuju výběr tématu. Právě tím se naši absolventi, adjunkti  
a revírníci v provozu zabývají. Mohou se tak předem připravit,“ řekl 
Miloš Pochobradský, ředitel České lesnické akademie v Trutnově.

Sortimentace dříví je završením lesní produkce. Úkolem lesníka 
na odvozním místě je tedy rozhodnout, jak surové dříví co nejlépe 
zhodnotit, tedy jaké sortimenty ze stromu vyrobit, aby to přineslo 
co největší užitek majiteli lesa.

Eva Jouklová
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LESY ČR VYHLÁSILY PRVNÍ ROČNÍK
STUDENTSKÉ SOUTĚŽE ŘEŠ LES

Načtěte QR kód a shlédněte
video s reportáží o soutěži

 
ČERTOVY KAMENY

U JESENÍKU
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Atraktivním cílem pěší túry nebo cyklo výletu 
může být skalní vyhlídka Čertovy kameny  
u Jeseníku. Přístup zrekonstruovaly Lesy 
České republiky ve spolupráci s obcí Česká 
Ves a s podporou Sdružení cestovního ruchu 
Jeseníky i Olomouckého kraje. Slavnostní 
otevření po rekonstrukci se konalo začátkem 
srpna. 40 m vysoký a 100 m dlouhý skalní 
útvar poskytuje nádherný pohled na Jeseník, 
Zlatohorsko a Rychleby. Vidět lze také údolí 
říčky Bělé, táhnoucí se od Jeseníku do Mi-
kulovic a dále do polských rovin až k Otmu- 
chovskému jezeru. Vyhlídka dala jméno  
i turistické chatě, která byla vybudována  
v těsné blízkosti na počátku 20. století.

Vyhlídka byla zpřístupněna už před rokem 1898, 
tehdy pod názvem Harichstein podle příjmení 
tehdejšího majitele pozemku. Později se pře-
jmenovala na Čertovy kameny. Turisté se sem 
dostanou po modré značce z České Vsi nebo 
po žluté z Jeseníku. Na místo je možné dojet  
i autem z Jeseníku. Zaparkovat lze u restaurace, 
která stojí pouhých sto metrů od skalní vyhlídky.

Region | Olomoucký kraj
GPS | 50.245456, 17.236406

Další tipy na výlety naleznete 
na webu Klubu nového lesa
www.klubnoveholesa.cz

PRO ŠKOLY



„Naším dlouhodobým cílem je zajistit co nejbohatší biolo-
gickou rozmanitost v krajině. Jedním ze způsobů, jak toho 
dosáhnout, je ponechávat v lesích vhodné biotopové stromy, 
které umožňují život hmyzu, houbám a dalším mikro- 
organismům. Do roku 2025 proto Lesy České republiky označí 
v celé zemi 40 tisíc biotopových stromů. Aby bylo biologicky 
cenné území Východního Krušnohoří ještě více chráněno,  
vytipovali lesníci na 250 hektarech porosty v hůře přístup-
ném terénu, které zůstanou zcela bez zásahu člověka.  
Je důležité v oblasti odpovědně lesnicky hospodařit, a zajistit 
bezpečnost návštěvníků lesa, ale tam, kde je to možné, dát 
prostor přírodě,“ řekl ministr zemědělství Marek Výborný 
(KDU-ČSL).

„Jsem rád, že resorty zemědělství a životního prostředí po-
stupně nacházejí společnou řeč v ochraně cenných lesů 
Česka. Chceme posílit ochranu biodiverzity našich lesů,  
proto směřujeme k dohodě na přístupu k hospodaření  
a ochraně unikátních a cenných porostů bučin na svazích 
Krušných hor,“ vysvětluje ministr životního prostředí Petr 
Hladík (KDU-ČSL). Následovat proto budou další společná 
jednání Lesů ČR, Agentury ochrany přírody a krajiny ČR,  
Ministerstva zemědělství a Ministerstva životního prostředí. 
„Definitivním řešením pro tento lesní unikát, který mu zajistí 
kontinuální péči, vhodný management a ochranu, je připra-
vované vyhlášení chráněné krajinné oblasti Krušné hory,  
která zdejší bučiny zahrnuje,“ dodává ministr Hladík.
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K lesnickému managementu patří i podpora biodiverzity. Lesníci tedy vytipovali ve Východním Krušnohoří 
prvních 250 hektarů, ve kterých do konce příštího roku přestanou lesnicky hospodařit, a lesy tak zůstanou 
bez zásahu člověka určené pouze k vědeckému pozorování samovolných přírodních procesů. První ze sítě 
lokalit vyhlásily Lesy ČR 20. září 2023. „Jsou vždy v méně přístupném terénu, a vyvrácené stromy tak 
nemohou nikoho bezprostředně ohrozit. Hranice bezzásahových oblastí v terénu označujeme informační 
tabulí,“ uvedl Dalibor Šafařík.

Lesy ČR také v září zahájily Program biotopových stromů. Díky jejich 
ponechání v porostech dostane příležitost k životu hmyz, houby 
a další mikroorganismy. „Do konce letošního roku označíme 
zelenou vlnovkou deset tisíc, do roku 2025 pak celkem 40 tisíc 
biotopových stromů, které budeme chránit. Ve Východním  
Krušnohoří už jsme začali,“ dodal Šafařík. Pro zvyšování bio- 
logické rozmanitosti se vybírají především stromy velkých dimenzí, 
ale i kmeny a koruny s dutinami od ptactva, s trouchnivějícími  
dutinami na kmeni nebo koruně, silně rozbrázděnou kůrou, 
prasklinami a dalšími defekty. Místo jejich výskytu podnik zveřejní 
na www.lesycr.cz.

Vojtěch Bílý | tiskový mluvčí Ministerstva zemědělství
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PŘÍRODNÍ DĚDICTVÍ LETITÝCH BUČIN VÝCHODNÍHO KRUŠNOHOŘÍ ZACHOVAJÍ KROKY
VE PROSPĚCH BIOLOGICKÉ ROZMANITOSTI DÍKY ŠETRNÉMU LESNICKÉMU MANAGEMENTU
Zachovat a chránit porosty ve Východním Krušnohoří starší 120 let a podpořit  
jejich biologickou rozmanitost je cílem nových principů aktivního lesnického  
managementu. V rámci vládního výjezdu do Ústeckého kraje je proto přímo na pří-
rodně unikátní místo krušnohorských bučin přijeli představit ministr zemědělství 
Marek Výborný s ministrem životního prostředí Petrem Hladíkem a generální ředitel 
Lesů České republiky Dalibor Šafařík.

Lesy České republiky hospodaří pouze v části Východního Krušnohoří, a to podrostním a velmi šetrným 
způsobem. Staré porosty se tak přirozeně obnovují a díky lesnickému promyšlenému prosvětlování  
časem mladé stromky nahradí mateřské. „Porosty tak zachováme, ale zároveň musíme vzhledem k jejich 
stáří a odpovídajícímu zdravotnímu stavu zodpovědně dbát na bezpečnost lidí, kteří lesy navštěvují nebo 
v jejich blízkosti žijí,“ řekl Dalibor Šafařík, generální ředitel Lesů ČR. Porosty ročně navštíví desítky tisíc 
lidí, přespolních i místních, a na sedmdesátikilometrové hranici přiléhají k soukromým pozemkům,  
domům, bytovým domům i podnikatelským objektům. Proto Lesy ČR v odůvodněných případech žádají 
a budou žádat státní správu lesů, tedy krajský úřad, o vydání omezení vstupu veřejnosti do porostů na 
dobu nezbytnou pro provedení rizikových těžeb a vyzývají ji k aktivní spolupráci při podobných situacích.

Video s reportáží

NOVÝ PROGRAM NOVÝ PROGRAM



V areálu sportovního centra panovala od rána přátelská atmosféra, ovšem jakmile do-
šlo v jednotlivých disciplínách na sportovní výkony, hned se projevila zdravá rivalita. 
Soutěžilo se v týmech například na dračích lodích, v nohejbalu, volejbalu, v tenisu nebo 
v přetahování lanem, běžci využili štafetu. Jednotlivci pak skákali do dálky, běželi 5000 
metrů nebo plavali. Vyzkoušet si bylo možné také nesoutěžní disciplíny a akademie jako 
vrh koulí, minigolf, hod oštěpem nebo veslařský trenažér. Počasí letos vyšlo naprosto 
perfektně. Dodatečně blahopřejeme všem oceněným sportovcům a budeme se těšit 
opět příští rok v září na již 9. ročníku sportovních her.

Do Nymburka se v září opět po roce sjely stovky nadšených 
sportovců z řad zaměstnanců Lesů ČR.

 VE ZNAMENÍ SLUNEČNÉHO POČASÍ 
 A SKVĚLÝCH VÝKONŮ 

 SPORTOVNÍ DEN
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SPORTOVNÍ DEN SPORTOVNÍ DEN



Zástupci státního podniku Lesy ČR, Oblastního ředitelství západní 
Čechy, Agentury ochrany přírody a krajiny ČR, Správy CHKO Český les  
a městyse Chudenice se ve středu 20 září 2023 sešli ke společnému 
jednání. Předmětem rokování byla péče o národní přírodní památku 
Americká zahrada, kterou smluvní strany deklarovaly v podepsané  
dohodě z počátku letošního roku. Zároveň se domluvily na pravidel-
ných setkáních za účelem plánování konkrétních činností a zásahů  
v zahradě.

NPP Americká zahrada je arboretum, kde se na rozloze 1,68 ha nachází 150 taxonů dřevin. Jedná se o je-
dinečný soubor převážně severoamerických dřevin na našem území. Zahrada má proto nezastupitelnou 
roli na poli osvěty, vědy a výzkumu. Umožňuje široké veřejnosti seznámit se s cizokrajnými druhy dřevin 
a porovnat je s jejich evropskými příbuznými. Odborníkům zase nabízí prostor pro studium ekologických 
nároků nepůvodních druhů v našich podmínkách, jejich přizpůsobivosti, přežívání, či vlivu na původní 
druhy apod.

Zahrada je součástí krajinné památkové zóny Chudenicko. Je přístupná veřejnosti celoročně bez časo- 
vého omezení vstupu. Zájem o její prohlídku, a to jak našimi, tak i zahraničními návštěvníky z řad laické  
i odborné veřejnosti stále trvá. Součástí vybavení zahrady je proto označení každé dřeviny jmenov-
kou uvádějící český a latinský název jednotlivých taxonů a jejich původní areál rozšíření. K odpočinku  
a rozjímání slouží návštěvníkům zastřešený dřevěný altán. Informační panel umístěný u jižního vchodu  
do arboreta zase seznamuje návštěvníky s historií a zajímavostmi památky.

Trojdohoda jednala v prostorách Městského úřadu v Chudenicích o připravovaném plánu údržby a péče  
o tuto památku na rok 2024. Diskutovala nad jeho realizací, rozsahem, financováním a  hlubší spolupráci 
při jeho plnění. Zároveň se strany informovaly o vynaložených finančních prostředcích v roce 2023.  
Lesy ČR investovaly do opravy altánu, vstupních bran a ohrazení douglasky tisolisté něco málo přes  
174 000 Kč. Další náklady jim vznikly realizací prosvětlovací těžbou v přilehlém porostu za bezmála  
100 000 Kč, celkem tedy bylo vynaloženo necelých 280 000 Kč.

Za Lesy ČR se jednání účastnili Miroslav Rozner, ředitel Oblastního ředitelství západní Čechy, lesní správce 
LS Klatovy Libor Hanzlík, Jaroslav Havlíček, inspektor ochrany přírody OŘ ZČ, AOPK zastupoval ředitel  
RP CHKO Český les Tomáš Peckert, vedoucí oddělení sledování stavu biodiverzity Milena Prokopová  
a za městys Chudenice jednal starosta David Žák.

Výstupem z koordinační schůzky je konkretizace navrhovaných zásahů a činností v ZCHÚ na příští rok. 
Jedná se o výčet managementových opatření, arboristických zásahů a údržby technického vybavení. Tyto 
činnosti byly specifikovány a popsány tak, aby bylo zřejmé, které z nich budou zajišťovat a financovat 
LČR a které budou realizovány AOPK z prostředků ochrany přírody, 
jakož i rozsah součinnosti městyse Chudenice.

Jednání skončilo shodou nad realizací naplánovaných činností a kon- 
statováním, že takováto setkání informující o krocích vzájemné  
spolupráce naplňují dlouhodobou koncepci rozvoje území krajinné  
památkové zóny Chudenicko, kterou jednotlivé strany trojdohody chtějí  
i nadále smysluplně naplňovat.

Ing. Jaroslav Havlíček, DiS. | inspektor ochrany přírody OŘ ZČ16 | Lesu zdar

SMLUVNÍ STRANY TROJDOHODY JEDNALY 
O NÁRODNÍ PŘÍRODNÍ PAMÁTCE 
AMERICKÁ ZAHRADA 

NAŠE TÉMA




